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CZĘŚĆ I.
PISOWNIA PNI I ODDZIELNYCH WYRAZÓW.

§ 1. Wielkie litery piszemy:
1. Na początku zdania (zaczynając pisać) i po kropce; 

naprzykład: Nauczyciel objaśnia lekcję. Uczeń pilnie 
słucha.

-• W imionach własnych (i przydomkach), które dla 
odróżnienia nadajemy ludziom, bożkom pogańskim, 
zwierzętom, częściom świata, krajom, prowincjom, 
miastom, wsiom, ulicom, górom, morzom, jeziorom, 
rzekom i budowlom; naprzykład: Tadeusz Kościuszko, 
Bolesław Chrobry, Jan Bez ziemi, Swantewit (bóg 
słowiański), Burek (przezwisko psa), Europa, Polska, 
Mazowsze, Warszawa, Wilanów, ulica Królewska, 
morze Bałtyckie, Karpaty,1 Gopło, Wisła, pałac Pod 
blachą.

3. W nazwach mieszkańców części świata, krajów i 
prowincyj (ale nie miast); naprzykład: Europejczyk, 
Polak, Mazur, ale warszawianin.

4. W nazwach świąt; naprzykład: Boże Narodzenie, 
Wielkanoc.

5. W tytułach gazet: Przyjaciel Dzieci W tytułach 
książek tylko w pierwszym wyrazie; naprzykład: 
Ogniem i mieczem.



6. W nazwach urzędów, władz, zakładów, instytucyj, 
towarzystw; naprzykład: Ministerstwo Wyznań Re­
ligijnych I Oświecenia Publicznego, Polaka Macierz 
Szkolna, Towarzystwo Krajoznawcze.

7. W niektórych wyrazach przez uszanowanie; na- 
przykład: Bóg Ojciec, Biały Orzeł, Szanowny Panie 
(w listach).

Uwaga. Natomiast małe litery piszemy w nazwach 
dni, miesięcy, obrzędów, epok, wypadków lub aktów 
dziejowych, członków stronnictw, stowarzyszeń i zgroma­
dzeń zakonnych, godności, tytułów, orderów i odznaczeń, 
tańców, przedstawicieli ras ludzkich, członków społeczności 
wyznaniowych, rodzajów wojska, mieszkańców miast i 
osad, napojów oraz w nazwach zbiorowych istot bajecznych, 
w rzeczownikach pospolitych i przymiotnikach, urobionych 
od imion własnych, w przymiotnikach, będących nazwami 
okręgów administracyjnych, i w nazwach geograficznych 
naukowych.

Naprzyklad: poniedziałek, styczeń, sobótka, średnio­
wiecze, wojna siedmioletnia, konstytucja 3 maja, endek, skaut, 
jezuita, książę, order białego orła, krzyż legji honorowej, ma­
zur. polka (tańce), mongoł, L.ter (=luteranin), kozak, war­
szawianin, burgund (wino), cyklopi, świtezianki, krezus (= bo­
gacz), baj roni sta, homerydzi, (ale Nap< leonidzi = krewni, 
następcy Napoleona), szwajcar (=odźwierny). prusak (owad), 
wieczorek mickiewiczowski, lata jozusowe, ziemia lubelska, 
zagłębie krakowskie, wyżyna podolska.

§ 2. Imiona ohce.

1. Imiona i nazwy klasyczna (etarogreckte i starorzymskie) na­
loty pisać zgodnie z Ich brzmieniem polsklem; naprzykład: 
Homer, Odyeeuez, Werciljuez, Eneasz.



2. Nowożytne obce imiona 1 nazwiska zachowują swoją właści­
wą pisownią; naprzykład: Goethe, Taine, Shelley. Nieliczna 
wyjątki stanowią: Szekspir obok Shakespeare, Wolter obok 
Voltalre, Szopen obok Chopin.

§ 3. Rozróżnianie liter u i ó.
Literę ó pisze my w tych wypadkach, gdy w wyra­

zach tego samego pochodzenia słychać o lub ej naprzykład: 
grób (groby), szósty (sześć).

Patrz słowniczek.

§ 4. Litery i i j.
1. W wyrazach obcych pisze się j po spółgłosce 

w 2gloskach niepoczątkowych; naprzykład: Serbja, 
grubjanin, kabrjolet, etjuda.
Tak samo w nielicznych wyrazach swojskich, w wy­
razach urobionych na sposób obcy, a wreszcie ma­
jących pochodzenie słowiańskie; naprzykład: kopja 
(włócznia), zawadjaka, rozgardjasz, koronjaez (ale 
koroniarz), goljat (golec), bodjak, kutja albo kucja.

2. Będziemy pisali j w przyrostku jan (przyrostek 
ten odpowiada łacińskiemu—ianus); naprzykład: ba- 
zyljanin, zakrysłjan (ale chrześcijanin, chrześci­
jaństwo).

Tak samo w nazwach narodowych, o ile formują 
się od nazw krajów na—ja; naprzykład: Rosja — 
Rosjanin; Warmja —Warmjak. Natomiast w przy­
rostkach polskich— anln lub—ak z poprzedzającą 
spółgłoską zmiękczoną nie piszemy j; naprzykład: 
warszawianin, poznaniak, Ormianin, Morawianin.



Podobni* w nazwach chemikaliów; naprzyklad: arronian, 
cytrynian, manuanian i tym podobne. Formy na—ak rodzimo 
piszemy przez I; naprzyklad: maliniak, trójniak; alo cbcmikalja 
na—Jak pisać należy przez J; naprzyklad: amonjak, areenjak 
i tym podobne.

3. Literę j pisze się w końcówkach:—ja,—jał,—jon,—jan, 
—jum,—jusz,—jer; naprzyklad: manja, Marja, spe­
cjał, legjon, Lucjan, seminarjum, nuncjusz, kurjer
Tak samo w wyrazach pochodnych lub złożonych 
z temi, które posiadają wymienione końcówki; na- 
przykład: manja —manjak, Marja-Marjan, specjał— 
specjalny i tak dalej

4. Literę I piszemy w zgłoskach początkowych; na- 
przykład: diament, dieta, kiosk, triumf. Wyjątki sta­
nowią: djabeł, do djaska, djak.

5. W środku wyrazów pisze się i w przyrostkach— 
ier (a),—iur (a) po spółgłosce n; naprzyklad: bom­
bonierka, karabinier, Inżynier, turnio ra i t. d.

C. W wyrazach złożonych, nie będących w poważę eh nem uży- 
•lu, których pierwsza część kończy się na I, to 1 zachowuje 
ilę w pisowni; naprzyklad: poliarchje, poliedr, demiurg, 
hemiopja.

§ 5. Litery -yj i-ij.
W wyrazach zupełnie przyswojonych piszemy—yj i—ij. 

Wyrazy te są następujące: Bardyjów, Bogoryja, bryja, chryja, 
chrześcijanin, cyjan (cyjanit), Czartoryja, Kołomyja, Nija (bo­
gini), pijar, Syjam (syjamski), Syjon (syjonizm, syjonista), 
wodomyja, Złotoryja.
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§6. ę i ą
piszemy w wyrazach swojskich. W wyrazach pochodzenia 
obcego zastępujemy je przez en, em i on, om. Naprzykład: 
smętny, ale cmentarz; tępy, ale temperatura; kąkol, ale kon­
kurs; kląć, ale klomb.

Patrz słowniczek.

§ 7. Litery b, w, d, z, dz, ż, dż, ź, 
dź, g

przed samogłoską wymawiamy wyraźnie; przed niektóremi 
jednak spółgłoskami i na końcu wyrazów wymawiają się 
one tak, jak p, f, t, e, c, sz, cz, ś, ć, k.

Naprzykład: baba i papa; lecz babka i papka.
Żeby się przekonać, jaką literę należy napisać, trzeba 

wyraz zmienić tak, aby po niepewnem brzmieniu stała 
samogłoska- Naprzykład; łapka — łapa; żabka — żaba.

Zapamiętaj pisownię wyrazów: prośba, kośba, także, 
jakże.

§ 8. Zgłoski ge, ke; gie, kie.
1. Obce ge, ke pisze się przez ge, ke; naprzykład: ge- 

ografja, geometrja, agent, Eugenja, Wogezy, dagerotyp, 
kefir.

2. Ale w wyrazach, odczuwanych jako swojskie, pisze 
się gie, kie; naprzykład: Giedymin, giełda, Jagiełło, 
kielich, kierat.
Literę i utrzymać należy zwłaszcza w zgłoskach nie- 
początkowych; naprzykład: angielski, szwagier, ban-



kier, bankiet, cukier, ekierka, junkler, krokiet.
3. Zamiast ge możemy pisać Je w wyrazach: ajent (ajent). Jenerał 

(generał) I rejestr (regestr).

§ 9. Litery s, ś i sz

nastręczają wątpliwości w pisowni pewnych wyrazów. Niema przepisów, 
które by Je rozstrzygały w każdym wypadku. Tu zaznaczyć tylko można, 
zo ś pisze się zwykle przed mlękkieml spółgłoskami, a zwłaszcza na po­
czątku w grupie ść (np: ślub, wiśnia, ściana), oraz w przymiotnikach na 
■śny, otworzonych od czasowników na«ló (np.: nośny-nosić); zaś a plsze 
się w końcowej zgłosce przymiotników na -sny, utworzonych od rzeczowni­
ków na—śÓ(np.: bolesny-boieśd). oz pisze się przed ez (np.: uozaw, barszcz, 
deszoz); ale sczernieć, sozerstwleć, sczesać, zczeznąć I t p.

Zresztą rozstrzygnięcia wszelkich wątpliwości trzeba szukać w sło­
wniczku.

§ 10. Litery ż i rz.
1- Brzmienie ź oznaczamy czasami przez rz. rz pisze- 

my tam, gdzie w wyrazie tego samego pochodzenia 
słychać r; naprzykład; wierzyć — wiara; na korze — 
kora.

2. rz pisze się w środku wyrazów po literach p, b, 
w, t, d, k, g, ch, j; naprzykład: przykry, brzoza, wrzos, 
trzewik, drzazga, krzyk (głośne wołanie), grzbiet, 
chrzan, dojrzały. Wyjątki stanowią: pszczoła, pszeni­
ca, kszyk (ptak), kształt, bukszpan, gżegźułka, piegźa 
oraz róbże, kupie, także (wyrazy złożone z koricowem że).

3. rz piszemy na końcu, przeważnie rzeczowników 
męskich, naprzykład: kurz, perz, paździerz, piskorz, 
węgorz, tchórz, nietoperz, rycerz, pisarz, drukarz, 
Sandomierz, Włodzimierz; nadto z pośród rzeczowni­
ków żeńskich w wyrazach: twarz, potwarz, maclar2.



Z pośród rzeczowników męskich następujące piszemy 
przez ź na końcu: anyż, bagaż, bandaż, beż, czyż, garaż, ekwipaź, 
jarmuż, jeż, krzyż, małż, maneź, mąż, nóż, oręż, papież, Paryż, 
pasaż, pejzaż, róż, ryż, sabotaż, spiż, sporyż, stróż, wąż, witraż, 
wróż.

§11. Litery ch i h.
cli piszemy w wyrazach swojskich, naprzykład: chować, 
chlew, chary, chęć, chudy, chata,
W wyrazach obcych piszemy czasami ch, czasami h, 
naprzykład: echo, chór, charakter; humor, hardy,
hańba.

W słowniczku podane są wyrazy, płażące się przez h.

§ 12. Zgłoski hi i pi.
Początkowe hi J pi w wyrazach pochodzenia obcego 
piszemy zawsze przez i; naprzykład: hipoteka, higjena, 
pirol. Wyjątki stanowią: hydra, hymn, hycel, Pyrrus.

§ 13. Litery ż i sz.
1- Literę ż piszemy tam, gdzie w wyrazach tego sa­

mego pochodzenia słychać z, ż, g, dz; naprzykład: 
niźazy nizina, świeższy—świeży, ważyć — waga, mo­
siężny — mosiądz.

2. Litery sz piszemy tam, gdzie w wyrazach tego sa­
mego pochodzenia słychać s lub ch; naprzykład: 
piszcie — pisać, duszka — duch.

§ 14. Litery szcz i żdż.
1. Litery szcz piszemy tam, gdzie w wyrazach tego 

samego pochodzenia słychać sk lub st; naprzykład: 
pluszcz—plusk; świszcz-świst.



2) Litery źdź piszemy tam, gdzie w wyrazach tego sa­
mego pochodzenia słychać zd lub zg; naprzyklad: 
flwiżdż- gwlzdać, móżdżki —mózg.

§ 15. Litery d i dź.
XV wyrazach radca, rządca, dowódca, władca, nakładca, 

świętokradca piszemy d; w wyrazach wychodźca, najeźdź­
ca—dź-

§ 16. Litera 1 w środku wyrazów.
Wyrazy jabłko i bfldłka piszą się we środku przez ł.

§ 17. Podwójne lub pojedyncze spółgłoski,

1. Podwójną spółgłoską zachowujemy w wyrazach obcych 
tam, gdzlo się ją powszechnie wymawia; naprzykład: Budda, 
bulla, Gallowie, innowacja, irracjonalny, Madonna, mannę, willa. 
Zresztą zgodnie z wymową plaże elę pojedynczą spółgłoskę; 
naprzyklad: aluzja, apelować, asymilacja, Ilustracja, iluetrawa- 
sy, i!u2ja, korekta, pesymizm 1 t. d, nie mówiąc już o dawno 
ustalonych wyrazach, jak asystent, gramatyka, klasa, pro­
fesor i t. p.

2. W pisowni nazwisk osobowych utrzymujemy spółgłoską 
podwójną; naprzykład: Jagielle, Sklrglełło, Narbutt, Gaaztawtt, 
Gambetta, także <lt: Humboldt, Wundt 1 t. p.

3. Imiona starożytne.* Attyla, Flakkue, Hipparch, Kamlllue, Pyrrue, 
Warro, także Budda zachowują podwojoną spółgłoskę; prze­
ciwnie Hipokratea, Kasandra, Saluatjusz piszą się przez spół­
głoskę pojedynczą.

4. W nazwach geograficznych i innych topograficznych cudzo­
ziemskich tylko wyjątkowo zachowuje się podwojona spół­
głoska. Piszemy więc.' Beaaralija, Hotentocl, lllrja, Jasy, 
Kalkuta, Kapadocja, Mesenie, Narhona, Odesa, Panonja, Sorbona, 
Teaalja i t. d.; można pisać Jafa lub Jaffa, Maroko lub Ma- 
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rokko. Natomiast: Gallowie (ale Galja), Hellada, Hellenowie, 
Hellespont, Halle.

5. W imionach własnych innych typów oraz wszelkich pospoli­
tych utrzymują się spółgłoski podwojone tylko wyjątkowo: 
Apolla, ballada, belladona, brutto, buddaizm, buddyzm, bulla, Edda, 
flotylla, fontanna, horrendum, idylla, Interregnum, lasso, Madonna, 
mennica, mokka, motto, netto, nowella, posse, sutanna, Sybilla.

0 Zachowujemy podwojone spółgłoski tam wogóle, gdzie nie 
zmieniamy naogół pisowni obeoj; naprzykład Pester Lloyd. 
To samo w. wyrażeniach technlczno-naukowycb, jak Inner. 
wacja, Irracjonalny; ale aneksja, koneksja.

7. Podwojone u piszcmy w wyrazach: uczennica, szklanny, wło­
sie nni ca. Można pisać przestrony i przestronny, stronica i 
0INW

§ 18. Spółgłoski ns rs i nz.
W wyrazach (przeważnie) łacińskich po spółgłosce n lub r nale­

ży pisać s; naprzykład: anea, bransoleta, defensywa, intensywny, ofen­
sywa, sensacja oraz arsenał, koreo, Persowie, uniwersytet.

Wyjątki stanowią; cenzor, cenzura i pochodno, jak cenzuralny, 
cenzurowany, recenzja i t p. Tak samo piszemy wyrazy: benzyna, 
benzoes, benzol, Erzerum, które nie są pochodzenia łacińskiego.

§ 19. z i s na początku wyrazów.
1. W wyrazach zbawić, zganić, skarać, spuścić i tym 

podobnych z lub 6 piszemy zgodnie z wymową. 
Ale przed 9, sz, ś, Si i h zawsze pisać należy z; na- 
przyklad- zsadzić, zszyć, zsinieć, zhańbić.

2. Przed ć lub ci pisze się w takich wypadkach ś, na- 
przykład: śćmić, ścierać, ścisnąć.

§ 20. roz i bez w wyrazach złożonych.
W wyrazach złożonych roz i bez piszą się zawsze 

przez z; naprzykład: rozprawiać, bezpieczny.
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§ 21. Końcówki-un,-unek,-unka, 
-ulec i-uję.

Końcówki te zawsze piszą się przez U; naprzyklad: 
piastun, pocałunek, piastunka, hamulec, całuję.

§ 22. Końcówka - ski.
Przymiotniki o brzmieniu końcowem aki, jak bliski, niski, 

grząski, męski, paryski, śliski, wąski należy pisać zawsze przez s. 
Ale: bliższy, niższy, węższy, wyższy. Rześki pisze się przez ś-

CZĘŚĆ II.
PISOWNIA CZĘŚCI MOWY I FORM GRAMATYCZNYCH-

§ 23. Rzeczowniki z końcówką-ę.
Rzeczowniki rodzaju nijakiego, które w liczbie mno­

giej mają końcówkę -ęta lub—ona, piszą się w liczbie poje­
dynczej przez ę, nie przez e. Naprzyklad: cielę (cielęta), 
znamię (znamiona).

§ 24. Rzeczowniki z przyrostkiem-izna.
1. Rzeczowniki takie, gdy pochodzą od przymiotnika, 

kończącego się na—ski, piszą się przez-szczyzna;
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naprzykład: francuski -francuszczyzna; gdy pocho­
dzą od przymiotników na—cki, piszą się przez 
—cczyzna; naprzykład; niemiecki—niamiecczyzna

2. Zapamiętaj: mężczyzna, chorążczyzna.

§ 25. Rzeczowniki z przyrostkiem-stwo.
1. W rzeczownikach z przyrostkiem-stwo, utworzo­

nych od osnowy przymiotnikowej na — ow,—ew, 
opuszczamy w piśmie końcowe w osnowy; naprzy- 
klad: ojcostwo (ojcow—ski), królestwo (królów—ski).

2. Tak samo w rzeczownikach, utworzonych od przy­
miotników na—wy; naprzykład.- lenistwo (leniwy), 
plugastwo (plugawy).

3. Zapamiętaj: szewstwa (szewc), znawstwo (znawca), 
prawodawstwo (prawodawca), marnotrawstwo (mar­
notrawić).

4. Rzeczowniki, utworzone od tematów na—k,—cz,—t, 
pisać należy przez—ctwo, naprzykład: próżniactwo 
(próżniak), tkactwo (tkacz), bractwa (brat).

5. Rzeczowniki od tematów na—d piszemy przez 
—dztwo; naprzykład: województwo (wojewoda), do­
wództwo (dowódca).

§ 26. Rzeczowniki z przyrostkiem-ca.
Rzeczowniki męskie, kończące się na —ca, zachowują 

przed przyrostkiem pisownię tematu, od którego pochodzą; 
naprzykład: znalazca (znalazł,, łupieżca (łupież), radca 
(rada).
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§ 27. Końcówka dopełniacza liczby 
mnogiej-ów

pisze się przez a; naprzykład: ojców, synów.

§ 28. Końcówki biernika- ę i-ą.
Końcówka biernika liczby pojedynczej rodzaju żeńskie­

go w deklinacji rzeczownikowej pisze się zawsze przez ę, 
a w deklinacji przymiotnikowej i zaimkowej przez ą; na- 
.przykład: dobrą matkę, w pierwszą parę, tamtą kobietę.

Wyjątki: witam panią, znam tę książkę.

§ 29. Końcówki-ji,-i i-yj,-ij.
W 2, 3 i 7 przyp. 1. p. rzeczowników na—ja po spół­

głosce piszemy—ji (Marji, lilji); natomiast samo—I po samo­
głosce (nadziei, żmii).

W 2 przyp. 1. mn. po spółgłosce piszemy—yj, — Ij 
(Maryj, lilij).

§30. Końców ki-em-ym (-im)
i cmi. ymi (— imi).

W deklinacji przymiotnikowej i zaimkowej, o ile mia­
nownik liczby pojedynczej lub mnogiej kończy się na—a 
(—0), pisze się w końcówkach narzędnika i miejscownika 
liczby pojedynczej—em, oraz narzędnika liczby mnogiej 
—emi.

Gdy zaś mianownik liczby pojedynczej lub mnogiej 
kończy się na—y(—1), to pisze się w końcówkach narzędni­
ka i miejscownika liczby pojedynczej—ym (—im), oraz na­
rzędnika liczby mnogiej—yml (—imi).
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PRZYKŁADY

Dobra jabłko

jedno jabłko
dobre jabłka
dobra woły
dobra kobiety 
dobry (syn, wół, stół) 

dobrzy synowie 
ale dobre chłopaki

Dobrem jabłkiem 
o dobrem jabłku 
jednem jabłkiem 
dobrami jabłkami 
dobrami wołami 
dobreml kobietami 
dobrym (synem, wo­

łem, stołem)
o dobrym (synu, wo­

le, stole)
dobrymi synami 
dobrami chłopakami

Należy zapamiętać, że końcówka narzędnika liczby 
mnogiej nie zależy od rodzaju, lecz od końcówki mia­
nownika liczby mnogiej-

§ 31. Przymiotniki z przyrostkiem-ski.
Przymiotniki z przyrostkiem—skl, utworzone od tema­

tów na—k,—cz, t, należy pisać przęz—cki; od tematów 
na — d, przez—dzki; naprzykład: próżniacki (próżniak), 
tkacki (tkacz), świecki (świat), szwedzki (Szwed). Wszystkie 
inne piszą się przez—skl (patrz § 22).

j 32. Mię, clę, się
piszą się przez ę.

§ 33. Dwóch, dwu.
Można pisać dwóch obok dwu i oh ud wach obok obudwu. 

Ale tylko obu.



§ 34. Końcówki bezokoliczników.
Bezokoliczniki biec, móc, przysiąc, strzec, strzyc, za­

prząc i t. p. piszą się zawsze przez C.
Bezokoliczniki gryźć, wieźć (wiozę), leźć i znaleźć piszą 

się przez i. Ale wieść (wiodę).

§ 35. Bezokoliczniki na-eć i-ić (-yć).
Gdy w czasie przeszłym mówimy słyszał, widział, to 

w bezokoliczniku piszemy widzieć, słyszeć; gdy w czasie 
przeszłym mówimy chodził, służył, to w bezokoliczniku pi­
szemy chodzić, służyć (- ał- eć^—ił (—ył)—ić (—yć))-

§ 36. Imiesłów zaprzeszły czynny.
W imiesłowie tym piszemy ł przed—azy, naprzykład: 

zjadłszy, starłszy, znalazłszy.

CZĘŚĆ III.

§ 37. Pisanie łączne lub rozłączne.
1. Wyrażenia, złożone z przyimka i imienia, należy pi­

sać razem, jeżeli mają znaczenie samoistnych przy­
słówków; naprzykład: pomału, zamłodu, zbliska, zda- 
leka, znagła, nakonlec, wkońcu (ale; na koniec miesią­
ca, w końcu wsi).

Osobno piszemy przyiniek, a osobno formę 
przypadkową (używaną, lub choćby nieużywaną 
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z innemi przyimkami), gdy połączenie jej z przy- 
imkiem jest luźne, t. j. jeśli przyimek można łączyć 
z taką formą przypadkową, utworzoną od różnych 
przymiotników, naprzykład: po koleżeńsku, po 
polsku; z niemiecka, z węgierska.

Również przyimek piszemy oddzielnie od for­
my przypadkowej przymiotnika, gdy ta używa się 
jako oddzielny przysłówek, i gdy całość przedstawia 
się jako luźny związek wyrazów; naprzykład: na 
biało, na czarno, na długo, w lewo, w prawo.

Przy wyliczeniach: po pierwsze, po drugie.
2. Codzień, coraz, conlemiara należy pisać razem (ale 

co tydzień, co miesiąc, co rok).
3. Złożone przyimki, jak pomimo, wpoprzek, wpośród, 

poza, ponad i t. d. piszą się razem, jeżeli przypadek 
imienia zależny jest od drugiego z nich, naprzykład: 
poza ławą (za ławą).

Przeciwnie, piszą się one oddzielnie, gdy przy­
padek imienia zależny jest od pierwszego z nich; 
naprzykład: z pod ławy (z ławy), z pomiędzy książek 
(z książek).

4. Piszą się razem wyrazy, uważane powszechnie za 
zrosty; naprzykład.- dzieńdobry, dobranoc, gdziekol­
wiek, ladaco (- nicpoń), iada|aki(=lichy); o ile poczucie 
jedności takiej grupy wyrazów nie jest wyraźne, 
to trzeba je pisać oddzielnie; naprzykład: na wy- 
przfldd, wa śnia i t. d.

Patrz słowniczek.

6. Końcowe—by pisze się zawsze łącznie z poprzedza­
jącym wyrazem; naprzykład: robiłby, jeśliby, mybyś- 
my to zrobili.

6. Cząsteczkę to pisać należy osobno; naprzykład: byli 
to sami chłopi; dzień to był straszny. Ale bądżto, 
jakto, jużto (już to], niby to, przeto.
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7. Niema=nra jest; nie ma=niB posiada. Naprzykład: 
w domu niema światła; on nie ma (nie posiada) pie­
niędzy-

8. Wyraz nie, jako przysłówek, pisze się oddzielnie; 
jako przedrostek — łącznie.

Nie pisze się rozdzielnie z czasownikami (sło­
wami osobowemi, imiesłowami i bezokolicznikami), 
a z rzeczownikami, przymiotnikami, zaimkami i przy­
słówkami—razćm. Naprzykład: niepogoda, niespra­
wiedliwy, niektóry, niewdzięcznie, ale; nie widzę, 
nie śmieć, nie moęąc.

Zapamiętaj pisownię czasowników, stanowią­
cych wyjątki: niedowidzieć, niedosypiać, niedostawać 
(=braknąć), niecierpliwić się, nienawidzieć.

Przy imiesłowach pisze się nie razem tylko wte­
dy, jeżeli imiesłów nabrał znaczenia jednolitego 
przymiotnika; naprzykład: niepalący, niezwyciężony.

9. Cząsteczka bądź pisze się oddzielnie, a kol wiek ra­
zem; naprzykład: kto bądź, ktokolwiek

Patrz słowniczek.

§ 38. Przenoszenie części wyrazów.
I. Oddziela się składowe części wyrazu złożonego, 
ale tylko wtedy, gdy stanowią one zgłoskę; naprzy­
kład: naj—obfitszy, za—drżeć, wodo—wstręt.

Zapamiętaj: ro-zum, ińte-res, wyo braźenia, o-biad, 
a-błok, oblec się (ale ob-lec miasto), o-braz, 
o brok.

2. Dzieli się wyrazy między samogłoskami; naprzykład: 
o-aza, po ezja, pa uza, fe-udalny. Nie dzieli się au 
i eu na początku wyrazów; naprzykład: Au-strja. 
Eu ropa.
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3. Dzieli się wyrazy między samogłoską i spół­
głoską, po której idzie samogłoska; naprzyklad: 
ba ba. ra mię, to-czę, mo-rze, dra dzy.

■4.'Jeżeli na miejscu dzielenia wypada grupa dwóch 
lub więcej spółgłosek, to:

a) przenosimy całą grupę spółgłosek do na­
stępnego wiersza, jeżeli od takiej grupy mo­
że się zaczynać wyraz polski; naprzyklad: 
la ska, fu tro, ma zgaj, ko ścl, ła-dny, u sta, 
blizna, bazgrać, mi-strza, bystry, iskra, pu- 
zdro, ja-zda.

b) jeżeli od grupy dwóch spółgłosek nie może 
się zaczynać wyraz polski, to jedną ze spół­
głosek zostawiamy w pierwszym wierszu, 
a drugą przenosimy do następnego; na przy­
kład: dziec-ko, szar-pać.

c) grupę z trzech lub więcej spółgłosek, od 
której nie może rozpoczynać się wyraz 
polski, dzielimy tak, by mógł się on rozpo­
czynać od drugiej * jej części, naprzyklad: 
ciast ko, Piotrków, pierścień, wiśl-ny, garst­
ka, mon strum, chrzest-niak, Krasiń eki, cesar­
stwo, potom-stwo, plac-two.

5. Wzory podziału grup wątpliwych.

br-n (srebr-ny)
ć-m (dzieć mij 
cz-k (becz-ka) 
cz-m (bacz-magi) 
k-t (smok-tać)
1-gn (wil-gnąć)

ł-z (zoł-za)
ł-z (mał-że) 
ł-k (gał-ka) 
1-w (mai wa) 
p-n (okrop ny)
p-sz (lep szy)



r-w (bar wb)
s-kn (tęs-knota)
t-k (mat ka) 
t-n (tęt no)

k-sz (więk-szy)
1-g (wil-flaj 
k-n (pięk-ny)

trz-n (wnętrz-ności)
ż-n (próź-ny)

m-sz (świadom-szy)
sz-t (hasz-ta) 
sz-n (dusz-ny)

b-n (podob Iły)

6. Gdy j następuje po spółgłosce lub po grupie spół­
głosek, to nie bierze się go pod uwagę, czyli dzie­
li się wyraz tak, jakby tego j nie było; naprzyklad; 
Ma rja, Au-strja, Da nja.

7. Istnieją wyrazy, w których trudno ustalić ilość zgło­
sek. Dzieje się to skutkiem skłonności do zastępo- j 
wania i po samogłosce w wyrazach obcych przez j, 
zwłaszcza kiedy na i nie pada akcent. Dlatego na­
leży zapamiętać pisownię wyrazów; Bryza-ida, Chry- 
ze-ida, Dana-idy, Ene-ida, moza-lka, Mysza-ida, Nere-idy
i Teba ida.

§ 39. Kropka po cyfrze.
Llenebnlkl po rządkowo, o ile się ich nie wypisuje słowami, vy- 

raśa się cyfrą b«8 kropki wszędzie tam, gdzie nie ulega wątpliwości,, 
ic cyfra oznacza liczebnik porządkowy; naprzyklad.* w IV wieku, 
w 20 tomie. Jeśliby jodnak jakaś wątpliwość zakraść się mogła, to­
nąłeś? po cyfrze postawić kropkę; naprzyklad: w I. tomie (w pier­
wszym tomie), ale w I tomie (w Jednym tomie).



A.

abstrahować 
adherent

agent (ajent) 
Agezylausz 
akwarjum 
album 
aleja, alei 
aleluja, allelujt 
algebra 
algierka

alkaloidy 
alkohol
Alojav 
ampułka

arcy księstwo

SŁOWNICZEK.

ballada 
bandaż 
bądź co bądź 
bądź jak bądź 
bądźto 
benzyna 
bezliku

bez porównania

bez wątpienia
bez zaprzeczenia

biblja 
bibljoteka

biegun

biografa 
biszkopt

biiuterja 
bliski
UMasy
M-M
błahy

Bohdan 
bomba 
bombonierka

bój 
bóstwa

Bryzeida 
buchalter
>-*•< 
bukszpan 
buljon 
bulla

- —t

Bulgarja
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u—., 
butonierka 
buzdygan 
byle co 
byle gdzie 

bynajmniej

c.

cen tur ja 

ceremonja 

charakter 
chart (pies) 
chełpić się 
chemja 
chichotać 
chinina 
Chiny 
chlaalać 
chluba 
chlupać 

chłonąć 
chochlik

chorągiew 
*-?■> 
chromy 
chropawy

chryatjaniim 
Chryzeida

chrześcijanin

chór 
chów (chować) 
ciemierzyca

cokolwiek bądź

cośkolwiek 

co tchu 

co większy

Cyrenejczyk 

czcionka 

czcm prędzej

czyj bądź

czyjkolwiek 
czyż 
ćwierćwiekowy

D.

dagę roty p 
Danaidy 
Daniel (imię) 
daniel (zwierzę) 
Danja 
dążyć 
debjut 
dentysta 
dęty 
diachyl

diakon 
dialekt 
dialog

diecezja 
dieta

dlaczego 
dlatego 
dłóta
dłubać 
dobranoc

dodnia, (rano)

dokąd bądź 
dokądkolwiek

dokument 
do licha 
do niczego 
do niedawna
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dookoła 
do ostatka 
dnpter* 
dopóki 
dopóty 
dopóina 
doprawdy

dorówna 
dosiąc (dosięgnę) 
dostrzec 
doszczętu

dowoli

drażnić 
driada 
driakiew 
druh 
■Ir— I 
drukarnia 
drut

drzażdżka 

dwóch (ale dwu) 
dwóchsetny 
dwójka

dyrygent 
dyspensa

dyzunita 
dzieńdohry!

dziesięć kroć

dziewięćkroć 
ddwfceta 
dżdżysty

E.

edukacja 
egoista 
egzamin 
egzekucja 
egzekwje, egzekwij 
egzemplarz 
egzystencja 
a*taA» 
ekscelencja 
ekshumacja

ekspedycja 
ekspiacja 
eksploatacja 
eksplozja 
eksportacja 
eksproprjacja 
ekstrakt 
ek wtpaż
elegancja

elipsoida 
emancypacja 
emigracja
Eneida
energja 
entuzjazm 
epidemja 
epilepsja 
epopeja, ei

F.

*♦•**

farbiarnia 
farbiarz 
farmacja 
feljeton 
ferje 
fermentacja 
feudalizm

fiasko 
figiel 
filantropja 
filhartnonja
filja 
fi li pik a 
filologja 
filozofja 
filuterja 
finanse 
fioletowy
Gołek 
fiord 
fisharmonja 
fizjognomja 
fleksja 
flotylla 
feha»a 
foljal 
fontanna
•'
fortyfikacja 
fotografja 
r.wj*
Francuz, Francuzka
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francuski, francuska

UH. 
fundament

funkcjooarjusz
*•>

6.

Gabrjel
gałązka
gama
gdyby
gdyż 
gdzie bądź

*’
gdzie indziej 
gdziekolwiek 
gdzie niegdzie 
gdzieś tam

generał (jenerał)
genjusz
geogra(]a 
georginja 
geraaja

giaur 
Giedy m i n
r***«

gipjura 
giownia 
głównie 
głupiec 
I***"? 
Gol jat 
góra

grabieżca 
gramatyki

gubernja 
«•••
gzyms 
gzeglułka

H.
habilitacja

haftka
haft
hajdamak 
hajduk 
hak
hala 
halabarda

Halina

hałastra 
hamak 
hamować 
handel
Uhm
hańba

giermek 
gieryiasz 
Giewont 
gimnazjum

tai*

harmider

haruję 
hart

• .. .
taa«f» 
kml
hazard

hebel
Hebrajczyk 

hegetnonja
M
b.^

hemoroidy 
heraldyka

herbata

hermetyczny

hetka 
hetman

hiena 
hierarchja 
hieroglif 
Itawwtm 
higjena 
hiperbola 
hipnotyzuj 
hipochondrja



hipokryta 
Hipolit 
hipopotan 
hipoteka

Hiazpanja

Hołandja 
*•»•? 
holal 
holować 
hołd 
hołota

horoskop

hospodar

hrabia

huf (hufiec)
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hydra J.
hymn

Jagiełło 
jak bądź

a. i«‘‘- 
jaki bądź

idea, idei, ideę, ideą, jakkolwiek
ideje, idej, ideom, M.
ideami, o ideach N* •
iJ»*n Jakób
ile bądź
ilekołwiek jałmużna
ibkw 1"
11 jada Jantsekjang
Iljon jarmulka
iluminacja
ilustracja jarząbek
ilustrowany jarzębina

jarzmo
tmaginacja jarzyć Się
imbier, imbir jarzyna
immatrykulacja Jasy (Jassy)
impertynencja jasyr
imperjum Jehowa
improwizacja jeż
Indjanin
informacja jowjałny
infuła Józef
inhalacja
!"*’ * i—*
inkwizycja j-a-
inowierca jutrzenka
i . ... juź też

inteligencja 
interpunkcja

już to—juito

, inżynier
K.

| kabrjolet
I Izabella kadłub
1 i* | kaha)
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kalafjor 
kalafanja 
kalejdoskop 
kalendarz 
kaligraCja 
kałamarz 
kałuża

‘ .• 
Kamilla 
kanonier 
kanon ja

ker**

kastanjety

kawalerja

kądziel 
kąkol 
hf'

kąt 
kedyw 
kefir

kiedy bądź 
kiedy indziej 
kiedykolwiek 
kiedy niekiedy

»• -»Mm 
kieł 
kiełb 
kiełbasa 
kielzać 
»-•?

kiermasz 
kierować

kieszeń 
kilkakroć 
kilkaset

uXjer 

kia w ja tura 
klerk 
Klemens

klomb
kłóć, kłól (ale.kłuję) 
kłótnia
knieja, kniei 
knuć, knuję, knul 
..... .
koalicja

kolacja 
kolej, kolei
kolęda 
kolacja 
kolonizacja

Kołomyja 
komedjant

komisarz 
kotnpanja 
kompozycja 
kompromitacja 
komunja 
komunikacja

konfederacja 
konferencja 
konfesjonał

konjugacja 
konkluzja

Konstancja 
konstatować 
konstelacja 
konstrukcja 
konstytucja

konsyljurz

konsystorz 
kontroler 
kontrybucja 
konwałja

kopja 
korekta 
korepetycja 
korespondencja 
koroniarz 
koronjasz 
korsarz

kosmogralja

koazlawy (koślawy)

krezka (kreza) 
krokiet
krokiew 
król 
królik
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krucjata

łóżko
Um
łupiestwo

łokieć 
lotrcstwo

ladajako (=ni edbale).

Madonn:

aromowny

I u kreeif
laboratorj

arkietanka

ładunek

lód (Indu) 
lud (ludu) 
ludoznawatwo

leśniczostwti
. ....

lewkonja 
leźć, leżcie
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Boska
matrjarcbat

myśl nie) 
mimo woli (—wbrew

ysliwski

codzień

mimochode

mojżeszowy

monstrancja 
Morski 
morze | 
ale może (być

marsz alkostwo

masarnia
masarz (właściciel 

sarni), ale 
(zabieg higj 

Mekka, w Mecce 
melancholja

męczeństwo 

męstwo 
mężczyzna 
miauczeć 
miazmat 

możnowładca 
ożnowładztwo 
nździerz

bok (odłożyć)

hybi trafi 
(='

oadedniem 
de mnie 
de wszystko
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naokół

na pamiątkę

napoczekaniu 
napodorędziu 
napogotowiu

napoly 
napoprzek 

napól

naprawdę 
naprawo (na prawo) 
naprędce

• • '♦ J «

na przebój

na przełaj

naprzyklad

nareszcie
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•» A* nieduży (=maly) nie piękny (—brzydki)
•• niedwuznaczny me poczciwy (=ily)
Nereidy niedyskrecja niepohamowany

niepopularny
•*v* niegaszone wapno nie potrzeba

• •• niegościnny nieprawda
niebardzo niegramatyczny nieprędko
niebawem niehigieniczny nierad
niebezpieczeństwo memaczej
niebogato • Mywkt merozutn (=glupeta)
niebogaty (=ubogi) ll.>l*l«« •i«r«.*lo

nie.jednaki nierząd ko
nieboszczka niejednakowy nierząd

niekatolicki nieskażony
•—■U* nieskończenie
niechaj no niekonieczny niesława
niech luj nie kon tent niesmak
niechno niekształtny nMSyMlaa
niechrześcijański tUnUJa aieewftj
niechybny nieladajaki •»•***•
niechże melepszy nietoperz
■ y — nie ma (=nie posiadaj niewart

mcma (=nie jest) nieważki
niecodzienny ••—A niewiara
nie codzień nlemasz (=eniejest) niewiele
•M ntcmiecczyzna niewypowiedzianie
niedługi (=krótki) ••••>»
niedobry (=zły) niemłody (=podsta- niezadługo
niedobrze (=źle) rżały) niezamężna
niedostawać (=bra- • irnilirj niezbyt

kawać) mn- ■ niezmierzony
niedosyt? ( = za mato) niemożliwy nieżonaty
niedoeypiat? »• » 4*4 nigdzie indziej
niedość (=za mało) menaj dłużej (szy) nikiel
niedoświadc zenie menajgorzej (szyj
niedoświadczony nienajdrożej («zy) Mił
niedowarzony (=nie- nienajlepiej (szy) niżli

dojrzały me największy »«•«?
niedozwolony (=za- •Mb ■ «w

broniony nienależyty Noe, Noego, Noem
niedrogi ( = tam) nieoceniony (=cenny nonsens
niedrogo (=tamo) nowełła, nowele
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Nwwy lo* odprząc
*01 odpust
•uttar

odrosnąć, od rość
osiągnąć, osiągnąć 
osioł, Osieł

0. - ostrzec, ostrzegę
ol>a, obu odsuwać ostrzyc, ostrzygę
obadwa, obudwu, obu- odsyłać

dwóch, obydwóch 
obeżreć się 
oblec, oblekę

od tak dawna 
•***
Odyseja, Odyssea

o tyle

oblec, obiegnę 
obmyśleć

Odyseusz, Odysseusz r.

obrzynać (nożem) odiynać (sierpem) pacjent
obstrzyc ofensywa padyscach
obuć, obuje, obuł ofiara
obwarzanek ogołacać
obżynać (sierpem) ogorzały pancerz
ochędóstwo parjas
ochrypnąć Paryż
Ochrzcić o ile paoftf

ojcostwo
odchrząknąć ojcowski pasażer
oddawna pasjans
od dołu okamgnienie pasmo, w paśmie
od dziś okiełzać, okiełznać pasorzyt

okoń, okuć pasport, paszport
Odesa, Odessa okupacja paszkwil
od góry okuwać
odgryźć oleander- patrjarcba
od jutra Olgierd patrjota
odkaszlnać oligarcbja patrzeć, patrzymy',
odkąd «Uaa patrzał
odkosza • mai* •• patrzyć, patrzymy,
odkrząknąć opatrzność patrzył
odnaleźć opjum Pawia (ulica)
odniedawna oplókać Pawja (miasto)

orangutang pawjan
odpróć, od p ruje, od- oranżerja paznogieć, paznokieć

pró), odpróty orografja pedjatrja
odpruwać ortografja pejzaż
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penjoar

pensjonarz 
pergamin (pargamin) 
perfumy 
perjodyczny 
personel (personal) 
perswazja 
perz 
perzyna 
pesymista

piegźa 
pieniądz, pieniądze, 
pieniędzy, pieniędz­
mi, O pieniądzach

pieróg (piróg) 
pierzchać 
pięćdziesiąt 
piętnaście

pijar
pijut (=pijak)

pion 
pionier
piosenka, piosnka 
pióro 
piroga (łódź) 
Pi4Us°(imię) 

pluska 
plakieta^ 

pleć, pielę, pełł

pliocen 
plomba 
plugastwo

plugawy

planeta (=cbmura) 
plocczanin
płonny
płukać, płacze 
płótno

pobliski 
po bożemu 
po bratersku 
po chłopsku 
pochopny 
pochrząkiwać, pc-

krząki wać
po chrześcijańsku 
pncichu

pocóż?
po cudzoziemsku 
paczem (—następnie) 
po czemu
poczesny

paczlyljan 
po czwarte

poddostatkiem 
podejrzewać, podej-

puderznąć, poderżnąć 
podkówka 
podkuwać 
podleźć
podnóże

podówczas 
podpułkownik 
podrzynać (nożem) 
podstrzyc

podsuwać 
podścielać 
po dwóch

podwyżka 
podziać się, pcdzieć

po europejsku

po francusku 
pogorzelec 
po grecku 
po grubjańsku 
pogryźć

poić, poję, poisz, poi,
poimy, pój 

po ile? 
po jednemu 
pojedynczy 
pojutrze 
pokier, poker 
pokłócić się 
pokłóć, pokluję, pa- I

klól

po koleżeńsku 
po królewsku

pakryjomu
po książęcemu 
polec, polegnę 
■policja 
polinjować

Polonja

pomaleńku
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pomaiutku

po męsku 
po mistrzowsku 
po mojemu 
pomóc, pomogę 
pompa 
pompjer

po naszemu 

poniekąd 
po niemiecku 
poniewczasie

ponaowy 

po ojcowsku 
poomacku 
po ósme 
po pańsku

po piąte 
po pierwsze 
po pijanemu 
popod 
po polsku 
po południu 
po północy 
poprostu 
popróć, popruję, po-

poprószyć 
popróty 
poprzez 
po przyjacielsku 
poprzysiąc 
po raz pierwszy 
porażenie 
porcja 
porohy 
po rosyjsku

Portugalja 
portjer
por tj era 
po rusku 
po rycersku

po sąsiedzku 
posesja

postrzec 
postrzyc 
postument 
po swojemu

po szlachecku 
pośpiech 
pośrodku 
pośród 
potem (=póiniej) 
poto (=w tym celu) 
potrocbu 

po trzecie 
po trzeźwo
po 
po 
po 
po

turecku

warjacku

powierzchni
powrót
powtarzać

póldziesiąta 
pólka

półpięta 
pólsiodma 
pńłszosta 
półtora 
póltrzecia

pretensja 
pretorjanin 
prezbiterjum 
p-MW- 
prezesostwo 
prezydent 
pręgierz 
Priam

po wtóre (powtóre) 
poza (domem) 
pozszywać (poze-

szywać)

półczwarta
póldarmo 
półdwunasta

probieTz 
probostwo 
procesja 
e«*vk 
profesor 
proletarjusz 
promocja 
proporcja 
protokół 
prowincja

prozodja

próchno 
próć, pruję, prół 
prószyć 
próżny 
przebiec 
przecież 
przede dniem 
przede mną



przede wszystkiem 
przed południem 
przedtem 
przedwczoraj 
przegryźć 
przejażdżka 
przejrzysty 
przekłóć, przekłuję, 

przekłć!
przekłóty 
przekłuwać 
przemóc 
przeplókać 
przeprząc 
przerębla 
przesłuchiwać 
przestrono, przestron-

przesyłać 
prześciełać 
prześlizgnąć się, 

prześliznąć się 
przetłumaczyć 
r<n»' 
przewieźć, przewiozę 
przewódca

przezeń 
przezrocze 
r» »»*■**

przykuwać 
przymrużyć 
przyprószyć 
przyprząc 
przyrząd 
przyrzekać 
przysiąc 
przysmażyć 
przystrzyc

przysuwać 
przysyłać 
przyszpiiić 
przyśpieszyć 
przyśrubować
przytem 

publiczny

pugilares 
puginał

rekolekcje 
rekonwalescencja 
rekreacja

religja

relikwjarz 
reljef
reparacja, reperacja 
repetycja 
respublika, republik 
restauracja 

r.Mt 
puklerz 
fik 
pułkownik 
pumeks

R

rade

radosny 
radośnie 
Radziwiłł

•ajw

<M h "

refektarz
regestr, rejestr
regencja 
regjon, rejon

rękojmia 
rnk po roku 
rok rocznie

rok za rokiem 
rcmhoid
rwśd

rotmistrzastwo 
rotmistrzowsk i

rozdmuchiwać 
rozdrażnić 
rozgardjasz 
rozgryźć

rozkuwać

rozleżć się 
rozpróć, rozpruję, 

rozprół 
rozpróty

rozprząc
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rozśrubować 
rozwieść, rozwiodę 
rozwieźć, rozwiozę

róża 
różny 
różdżka 
ryzyko 
ryi 
łuadk*

rzeczpospolita, rze­
czy po apoli tej

rzemienny 
rzemiosło

rzeszoto
•wAl

rzeźbiarz
•aM

'T* 
rzęsisty 
rznąć, rżnąć

Rzym

s. skłóć, skluję, skłół

sakiewka 
sakrament 

sanatorjum 
sankjulota 
Sapieha 
satysfakcja

scerować 
schadzka 
schemat (szemat) 
schizma (szyzma) 
schizmatyk 
schlebiać 
scblonąć 
schlopieć 
schmurzyć się 
schody 
schorzały

schronić się 
schrupać 
schudnąć 
schwycić

sewrska porcelana

siedemdziesiąt, siedrn- 

aiedemkroć, siedm- 
kroć

siedemset, siedtnset 
siermięga 
sierść (szerść) 
siódmy

skalpel 
skandal
skandować
skaplerz (szkapierz) 
skarcić
s karłowacieć
skarpa (szkarpa) 
skarpetka (szkarpetka)

•H4 
skądkolwiek 
skąpać się 
skierować

Skirgiełło 
skleić
sklęsnąc 
skradać 
skłamać 
skłonić
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skonstatować

skorzystać 
akosić 
skostnieć 
skosztować

skreślić 
skręcić 
skrępować 
skrofuły

<

skrwawić 

skrystalizować się 
skrytykować 
skrzepnąć 
skrzesać 
skrzywdzić 
skrzyżować 
skubać 
skulić się 
skupić 
skurcz

skuwać

słonka, słomka (ptak)
Słowianin
smalec (szmalec) 
smażyć 

sodaticja 
spaczyć się 
•paJuk 
spakować 
•pslM 
spanoezyć się 

sparaliżować 
sparzyć 
spasiony 
specjalista

sperka, szperka 
spędzić,
•f»u;
T*.
spieniężyć 
spierać się 
spiętrzyć się

•r~k
spiż (metal) 
Spiż (Spisz), spiski

splamić 
splatać

spleśnieć 
splondrować 
splunąć

spławić

spłowieć

spłynąć 
spocząć 
spoglądać

spokornieć

sponiewierać

sporządzić 
sposępnieć 
spostrzec 

spotnieć 
spotwarzać 
spoufalić 
spoważnieć 
spowodować 
spóźnić się 
sprawdzić

sprostować 
sprosny 
spróbować 
spróchniały 
spróchnieć 
spróć, spruję, spróy 
spryeha (szprycha) 
■ł-M« 
sprzątnąć 
sprzeciwić się 
sprzeczać się

sprzedaż 
sprzeniewierzyć 
sprzymierzyć się 
spudłować 
spustoszyć

stalle, stale, w stek, 
lach, w stalach 

staluga, sztaluga 
stamtąd 
stanca 
stancja 
stangret (sztangret), 
stanieć
S taniała wostwo 
stanisławowski 
Stany Zjednoczona

starostwo 
starożytny
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statua, statuy albo 
statui, statuę, sta- 

statuy albo staluje, 
staluj statuom, 
statuami, statuach 

stelmach

stenografja 
stereometrja
•MU 
stetryczeć
stępić^ 

stęsknić się

stosunek

strasaburski pasztet 
atrategja
stratować

(stronnica) 
stronnictwo 
stropić się 
stróż
struchleć
strucla

struć, struję

strup! eszały

strwożyć się 
strycbulec

strzaskać 
s trząś nąć

strzykać
stubarwny 
student

stukać

stutysięczny 
stwardnieć 
stwierdzić
stworzyć 
stykać się 
subjekcja

subordynacja 
«•**• X

sugestja, suggestja

sumować 
suplikacje 
su rogal (surrogat) 
surowy

suszarnia 
sutanna sutana) 
suterena (su tery na)

Sybilla 

syjamski
•?r« 
syjonista 
syjonizm

sy metr ja 
symfonja 
symonja 
sympatja 
sympozjon 
Synaj 
synostwo 
synowski 
szalbierz

szampinjon 
szampjon

szczegół 
szczygieł 
szelmostwo 

sześćdziesiąt

szewcki 
>, szewc twa
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szlochać
szmaragd

Szopen, Chopin

szpiegostwo

szpinak

szrut (śrut) 
sztuciec 
sztukaterja 
szturchać, szturkać

sztygar (stygar) 
szubrawstwo 
szwagier

«'W
szwajcar (odźwiernjt
>ww*c.« .

szyling^

s

ściskać

ściąć
Ściągać

^ciek

śledź 
śledzić

śpiący 
śpiączka 
spichlerz

spiczasty

śpioch

śreźoga, śrzeźog 
śród (=poaród) 
Śruba (szruba) 

świeżuchny 
świętokradca 
świętokrzyski 
świtezianka 

T

taboret, ta bu ret 
taki sam 
taksa 
tak samo 
talja

tamtędy
Tanger 
tantjema 
taśma, taśm 
tautologja

tchnie (=dyazy) 
tecbnologja 
tekst, w tekście 
telegram 
temblak J

tf mperatura 
temperować



tendencj: 
■M* «■ 
teologja

Trembowla 
trenzla (trendzla)
MUs
trializm

terakota, ter rak o ta 

terminołogja 
teroryzm (terroryzm) 
terpentyna 
terrakota (terakota)

tęsknić

tętent

ciul 
tleć, tleję 
tłuc, tłukę 
tłumacz 
tłumok (tlomok)

Triest 
triolet 
triumf 
triumwir 
trotoar (trotuar)

trupa 
trygonometrja 
tryljon 
trylogja 
trywjalny 
trzebież

trzpiot
rwMl

uiszczać
uklócie
uklóć, ukłuje, uklół 

uląc się, ulegnąć się 

uleźć
Ulises, Ulisses 
ułamek, ułomek

1
Urszula (Orszula)

urżnąć, urżnąć 
urzynać (nożem) 
usmażyć 
uspokajać
usposabiać

uszlachetniać

toaleta (tuaIeta)

tonna, tych tonr 
tonsura

tożsamość 
tragedja 
traktjernia

Trembecki

tyfko en

tymczasem

U.

u bóść, ubóść 
ubóstwo 
uciekinier
«■«««*
uczennica (uczę ni ca) 
ugryźć
ugrząźć (ugrzęznąć)

utopja 
utracjusz
uwieść, uwiódł 
uwieźć, uwiózł
uwziąć się 
uzurpacja
uździenica
uźynać (sierpem) 
użyźniać

V

ri« l sh

wachlarz
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wahać się
wahadło 
wakacje, wakacyj 
Walenty
Walczy, Walezjusz 
Wallenrod 
wallenrodyzin
Walter Scott, Walter

Scotta, o Walter
Scocie 

walterscotyzm 
wanilja

warzącbew (warzą-
cbwia) 

warzelnia 
warzyć (od war)

Wawrzyniec 
ważyć (od waga) 
wąż

w bród

w cwał

W dwójnasób

Wergiljusz
Wersal

wersalski

westchnąć 
westybul

wezykatorje 
Wągier 
węgierski
węgorz 
węższy 
w głąb 
w głębi

W!a7k. . 
widzimisię (nieod-

wielbłąd
wierzba

wierzgać 
wierzchowiec

wieść, wiódł 
wieźć, wiózł 
więznąć, wiązi 
wigilja

wilja 
willa
Wincenty

wiolonczela 
wiódł

wiśniówka
Witold, Witold 

wiwisekcja 
wizerunek 

wkrótce

wleźć, wlezę, wlazę 
wiat (—szybko) 
włodarz

włóczęga 
włócznia
•tou
włókno

w mig 
wniebogłosy 
wniwecz 
woal (wual) 
woalka (wualka) 

w oddali 
wodom yj a 
wogóle

wolontarjusz

womity 

wpierw

w pogotowiu 
wpaprzek 
w pośrodku
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wpośród
wpół (objąć) 
wprawdzie

wprędce 
wprost 
wprząc^wprzęgnąć 

w przededniu

wreszcie 
wróść, wrosnąć 

wróżyć 
wróżka 

wschód
wspomnienie

wspólny 
wsuwać
wszechstronny 
wśliznąć się, wśli­

zgnąć się

wśrubować 
wtem (=nagle) 
w trójnasób 
w tyle 
w tył

wychodź tw o 
wychodźca 
wydarzyć się 
wydmuchiwać 
wydychać 
wydychanie

wygryźć
wykluć, wykluł 
wykłóć, wykluję, 

wyklól 
wy kloty

wykoślawić, wykoszla-

wykuć, wykuł 
wyląc się, wylęgnąć

wyleźć 
wynalazca

wypluć, wypluł 
wypłakać 
wypróbować 
wypróchnieć 
wypróć, wypruję, 

wypró)
wypruwać 
wyprząc

wyrzekać 
wyrżnąć, wyrżnąć 

wysforować 
wysmażyć 
wysnuć, wysnuł 
wy s trzy c

ysuwać
yśliznąć się, wy­
ślizgnąć się 

yśrubować, wyszru-

wytchnąć (odpocząć) 
wytknąć (komu co) 
•w-
wytłumaczyć 
wywieść, wywiódł 
wywieźć, wywiózł

wywyższać
wyzdychać
wyzuć, wyzuję, wyzuł
wyzuwać
wyżeł
wyżłobienie
wy żreć
wyższość
wyższy
wyżynać (sierpem)

wzdłuż
wzdychać

••wyt

Z.

zadosyć 
zadosyćuczynienie 
zadość 
zadawalać (zadowal- 

niać)
zadowolić (zadowol­

ić)
zadowolony 
zadzierżysty 
zadziobać 
zagranica 
zagranicę (jechać) 
zagranicą (być) 
zagryźć 
zagwizdnąć, żagwi-

»*V 
zagwoździć

zakłócać



— 42 —

zakłócić 
zakłócie 
zakłóć, zakluję, zakłól 
zaklóty 
zakłuwać 
zakopiański 
zakrystjan 
zakuć, zakuty

zali (żali) 
zamążpójście 
zamierzać 

zamieszkać 
zamloclu 
za mrużyć 
zanadto 
z angielska 

zaniemóc

zaperzyć się 
zapewne (może)
»<!■>! ■'

za późno 
zaprawdę

zaprószyć 
zaprząc
zaprzyeiąc 

zasnuć, zasnuł 
zastrzec sobie 
zastukać
zasuwa 
zasuwka 
zasyłać 
zaślubić 
za śmiało 
zaarubować 

l>ÓM< 
zatłuc, zatłukł 
•M*
zatruć, zatruł 
zatruwać 
zawadjacki 
zawahać się 
zawczasu 
za wcześnie 
zawieja, zawiei 

«awieść,pzawiódl 
zawieźć, zawiózł 
zawistny 
Zawisza Czarny 
zażec, zażegł 
zbezczeszczać 
zbezcześcić 
zbiec
2bliska

zbrodnia 
zbrodniarz 
zbrojownia 
zbutwieć 
z chłopska 
zcicba, ścicba 
z cudzoziemska

zdała

zdawien dawna 
zdołu (płacić) 
zdrzemnąć się 
zdziecinnieć
B • • •• «
zerznąć, zerżnąć 
zeszczupleć 
ześliznąć się, zei 

zgnąć się 
zewnątrz 

zgóry (płacić) 
zgryźć 
zhańbić 
zhardzieć 
zbasać się 
zheblawać 
Zielone Świątki 
zidjocieć 
zirytować

zleić 
Złotoryja 
zmiażdżyć 
zmierzch

zmłócić
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tmudny, żmudny

tnienack;

żorjentować się

pewnością

ipodelba

z popod 
z pośród 
zpowrotem
•P •’ ' 

z powodu 
zpyazna

zsypać 
zsypywać 

zszarzać 
zszarzeć

.wt» 
■wr*u
zśliznąć się, ześli­

znąć się, zślizgnąć 
się, ześlizgnąć się 

z tern wszystkiem

z pyłu

z T,dKie™ka 

zwiedzić

zżółkły 
zżółknąć 
zżuć
zivć zię
zlydzialy 
zżymać się 
zźynać (sierp

źdźbło

m)

ź

źródło 
źródloslów

ż

żregestrować, 
jeatrować

zwieść, zwiódł 
zwieźć, zwiózł 
zwolennik

zwycięski 
zwycięstwo 
Zygmuntostwn

żaba

żagiew 

żal j

żandarmeria
żar

źąć 
żądać 
żbik 
żebrak



Dr. Si. Kopczyński. Wskazówki do badań higjeniczno-szkol-
nych , . . 1 50

Dr. W. Ster ling, dr. W. Janowski i dr, N. Zyherblaetówna. Naj­
prostsze sposoby badania rozwoju umysłowego
dziatwy szkolnej —40

Bibljoteka dla dzieci: „Świat dziecięcy'1.

J*e 1. A. Wątłe, (spolszczył Alfred Tom). Siedmioro koźląt. 
Bajka sceniczna. ..... —.60

>5 2. L. Rygler. O Bocku Niecnocie. W druku.

„Książnica Wychowawcza”.
Wydawnictwa Stowarzyszenia Nauczycielstwa Polskiego. 

Mk, fen.
Hegener Zarys dydaktyki ogólnej............................................ 5.—
Szober. Gramatyka języka polskiego cz III.............................. 3.65
Pestalozzi. Jak Gertruda uczy swoje dzieci............................... 1.50
Rutkowski. Śpiew i muzyka w szkole elementarnej.................. —.65
Osterloff Przodownicy myśli pedagogicznej na Zachodzie i.—

, Prorok pedagogiki nowoczesnej—Henryk Pestalozzi 3.—
Laleant. Nauczanie początków matematyki............................... 1.25
Zapolska i Wierzbińska. Podręcznik metodyczny nauki śpiewu 

dla szkół pięciooddziałowych........................... 3 —
Bogdan Nawroczyńskl Ogólne zasady nauczania w szkole 

średniej........................................................................ 1.50

Druki szkolne.
Mk., fen.

Oziennlki dla szkól powszechnych, wydane z polecenia Minister­
stwa Oświecenia (księgi lekcyjna, zapisów 1 uczę­
szczania) ....... 6.65

Książka sanitarna dla szkół początkowych, wydana z polecenia 
Ministerstw Oświecenia i Zdrowia 5.—

Księga główna dla szkól średnich ..... 20.—



Mk. ftń.
A Lange i A. Tom. Pajitoon literatury wszechświatowej.

W druku. __________________________ _______

H. J. Bygier MalerjaJy do dziejów oświaty w Polsce: 
TG 1. Raport Izby Edukacyjnej z 1808 r, . —.75
TG 2. 2arys organizacyjno-adminJslracyjnych prac

izby Edukacyjnej w 1807 1 1808 r. . -75
TG 3. Dozór szkól żeńskich w Księstwie War-

6zawsktem. . —.75
• 4‘ Projekty organizacji oświaty w 1807 r. 1.20

H J. Bygier, K. Apfelbaom-iahłonowski I B. Mrozowski. Statysty*
ka szkolna ni. Warszawy ez. 1 — 90 f., cz. H I —
cz Ili W druku.

► 1 Rygier i K. Apfelbsuw Jablssswski Szkoli>i< iwo w Szwecji. 
W ilnikiu_____________________ ________

Dllennik Urzędswy Ministerstwa Oświecania, kal teszjt ) -

Bibljoteka Zrzeszenia Nauczycielstwa Polskich Szkól 

Początkowych.
Mk. fan.

N I. S. Kisielewska. Szkoła dzisiejsza a aikola ptacy
R| 2. Janusz Korczak. Momenty wychowawcze , . 2.—

Bibljoteka Pedagogiczna

KLAbYCY POLSCY:

r i. Jędrzej Śniadecki. O wychowaniu tizycHiem. W druku.

Dr. J. Szjnurla. 1’OEidankl z higjeny w szkołach początkowych 
Dr. Władysław Szenajch. L1nje wytyczne urządzenia i prowa­

dzenia stacji opieki nad dziećmi . 
Zasady organizacji opieki rad dziedml 
Itady dla matek.

Dr. Tadeusz Jaroszyński. Wychowanie dzieci nerwowych
O nirtodzlo psychoanalitycznej Freuda
Dodania psychologiczne w szkole



Dzienniki i»C2niow akie l zapisywania lekcyj i do stopni 
Cenzury dla szkól początkowych Arkusz . .
Arkusze do hadtri lekarskich dla szkól. Arkusz
Druki dentystyczne dl* szkol Arkusz . .
lak dbać o zdrowie dzieci? W,k*zówki dla frodzlcrt®. Arkusz .
Do opieki domowej. ('Zawiadomienie O rezrllntnch badania przez 

lekarza szkolnego). Arkusz ....
Kweetje nar] uaz w sprawie warunków mm swych uczniów. Arkósz

Przepisy dotycząee utrzymania czystoóoi 1 porządku w szkole- 
Arkusz

O szkodliwości palenia tyłuniu. Arkusz
Przepisy zapobiegawcze przeciwko szerzeni* się chorób zakaź­

nych (dla szkol i zakładów v.j chi*awczy< h; 
Irkuss .

Tabhca-Kr sio w Polskich. | li1* * -n Kula Macic.-zj whi> Ji- 
» < ach EM, yooklrjODft

Inz. Haaszyld. Rzemiosła warsza< «le w liezłiach
Leon Rypier, I .<a sw,.ny (Nem,.ij.
Kazimierz Kosi liski. Na zmaHwych wet aule iStndJum I 'eracko-

POliSKR SKŁflDMICn POMOCY SZKOLNYCH
WARSZAW 4 NOWY ŚWIAT 33. — TELEFON 28-78

Dostawy:
mebli szkolnych, pomocy naukowych i 1iigjenie2no-'.ekar-, 
sŁich, książek, tnatrrjulów piśmiennych, buc ha] feryjnych, 
ry a linkowych i I. |i. do szkół, inspektoratów szkolnych, rad 
szkolnych okręgowych, kół Macierzy, kancelarii państwowych 
centralnych i prowincjonalnych, tiur prywatnych l t p.

RcAioty drukarskie i inlrollgutnrafcia.
Dostawa do wszystkich miejscowości na prowincji.


